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Ljubljana, 7. 4. 2023                                                                                           
 
 
Državni svet Republike Slovenije je na 5. seji 12. 4. 2023, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje  
 

M n e n j e  
 

k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o štipendiranju 
(ZŠtip-1C) – skrajšani postopek  

 
Državni svet je obravnaval Predlog zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
štipendiranju (ZŠtip-1C), ki ga je v obravnavo Državnemu zboru po skrajšanem 
postopku predložila skupina poslank in poslancev s prvopodpisanim Andrejem 
Hoivikom (v nadaljevanju: predlagatelj).  

Državni svet predlog zakona podpira. 

Državni svet ugotavlja, da je cilj predloga zakona mladim zagotoviti pravico do 

hkratnega prejemanja tako državne štipendije, ki je socialne narave, kot tudi Zoisove 

štipendije, ki se jo podeljuje na podlagi nadarjenosti in trdega dela dijaka oziroma 

študenta. Predlagatelj namreč trenutno ureditev, v skladu s katero dijaki in študenti 

lahko prejemajo le eno ali drugo vrsto prej navedene štipendije, ocenjuje kot 

diskriminatorno. Predvsem je navedena ureditev po oceni predlagatelja nepravična 

do tistih dijakov in študentov, ki so socialno ogroženi in hkrati izpolnjujejo pogoje za 

pridobitev Zoisove štipendije, a trenutno ne morejo uveljavljati pravice do obeh hkrati.  

Z namenom stimulacije mladih k pridobivanju znanja in delu na področjih, kjer 

trenutno primanjkuje določenih poklicnih profilov, predlagatelj predlaga tudi zvišanje 

nominalne vrednosti štipendije za deficitarne poklice z obstoječih 100 evrov na 150 

evrov, pri čemer je bil znesek predlaganega dviga določen na podlagi podatkov o 

inflaciji v lanskem in preteklih letih in ob upoštevanju povprečne višine kadrovske 

štipendije. Slednja je praviloma višja od trenutne višine štipendije za deficitarne 

poklice, zato se s tega vidika ponudbi zasebnega sektorja za štipendiranje na 

področjih, na katerih so potrebe po kadrih velike, težko konkurira.   

Predlog zakona naj bi se začel uporabljati z začetkom novega šolskega leta, to je 1. 

9. 2023, finančne posledice pa je predlagatelj ocenil v višini dveh do treh milijonov 

evrov za leto 2023, v nadaljnjih treh do štirih letih pa v višini 7 milijonov evrov. Glede 
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na to, da Javni štipendijski, razvojni, invalidski in preživninski sklad Republike 

Slovenije (v nadaljevanju: Sklad) trenutno za vse štipendije nameni okrog 85 

milijonov evrov na letni ravni, bi predlagane dodatne obveze Sklada pomenile manj 

kot 10 %-no povečanje izdatkov iz naslova štipendiranja, kar po oceni predlagatelja 

glede na celotne izdatke državnega proračuna (pribl. 17 milijard evrov) ne bi 

predstavljalo prevelike obremenitve. 

Državni svet je bil seznanjen z mnenjem pristojnega Ministrstva za delo, družino, 

socialne zadeve in enake možnosti (MDDSZ), ki trenutno ne vidi možnosti, da bi se 

lahko izvedlo predlagane rešitve predvsem zato, ker bi bilo predhodno treba izdatno 

nadgraditi informacijski sistem. Trenutno se namreč državne štipendije podeljuje prek 

centrov za socialno delo, na podlagi njihovega informacijskega sistema (ISCSD), 

podeljevanje in izplačilo Zoisovih štipendij pa sicer prav tako poteka prek sistema 

ISCSD, ampak v izvedbi Sklada. Problem po oceni MDDSZ predstavlja dejstvo, da 

sistema v tem delu nista povezana, saj gre za dva ločena modula. MDDSZ zato 

ocenjuje, da v času do 1. 9. 2023 nadgradnja modulov ne bi bila izvedljiva. 

Pomisleke izraža tudi glede predvidenih finančnih posledic predloga zakona, saj 

meni, da niso realne. Predlagatelj namreč po opozorilu MDDSZ ni podal ocene 

števila štipendistov, ki bi potencialno lahko prejemali obe štipendiji hkrati, ocenjuje pa 

tudi, da je trenutna višina deficitarne štipendije ustrezna, saj je bila s 1. 3. 2023 na 

podlagi rasti cen življenjskih potrebščin usklajena na višino 118,48 evra (lani je 

znašala 107 evrov), hkrati so bile usklajene tudi vse druge vrste štipendij, ki se jih 

financira iz državnega proračuna, in vsi socialni transferji. 

Državni svet je bil seznanjen s stališčem Sklada, ki se v celoti pridružuje mnenju 

pristojnega MDDSZ.  

Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem Študentske organizacije Slovenije 

(ŠOS) in Dijaške organizacije Slovenije (DOS), ki sta se na predlog zakona odzvali v 

skupnem dopisu, ki sta ga posredovali pristojnemu Odboru Državnega zbora za delo, 

družino, socialne zadeve in enake možnosti. Navkljub še nekaterim dodatnim 

predlogom za izboljšanje obstoječe zakonodaje na področju štipendiranja tako ŠOS 

kot DOS predlog zakona podpirata. K sprejetju prvega predloga (možnost pravice do 

hkratnega prejema tako državne kot Zoisove štipendije) sta organizaciji pozvali Vlado 

Republike Slovenije, MDDSZ in Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport 

nazadnje že 31. 8. 2022 in pri tem opozorili na to, da imajo različne vrste štipendij po 

ZŠtip-1 različne namene.  

Po njihovi oceni se pravica do državne štipendije ne bi smela izključevati s pravico do 

Zoisove štipendije, saj se med seboj razlikujeta po namenu, prav tako sta namenjeni 

različnim ciljnim skupinam. Državna štipendija je namenjena dijakom in študentom iz 

socialno šibkih družin, Zoisova štipendija (v povprečnem znesku 195 evrov jo je leta 

2010 prejemalo 13.284 dijakov in študentov, v povprečnem znesku 162 evra leta 

2020 pa 4.674 dijakov), pa je namenjena spodbujanju nadarjenih dijakov in študentov 

za doseganje izjemnih dosežkov. Dijaki in študenti, ki so nadarjeni, a so hkrati 
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socialno ogroženi, se morajo po trenutni ureditvi odpovedati eni od štipendij, kar je po 

oceni ŠOS in DOS nepravično in nesprejemljivo. Razloga za odločitev o tem, zakaj ti 

dve štipendiji nista združljivi, MDDSZ že ob samem sprejemu ZŠtip-1 ni podal.  

ŠOS in DOS izražata podporo tudi dvigu zneska štipendije za deficitarne poklice, saj 

po njuni oceni trenutna višina navedene štipendije dijakov in študentov ne motivira 

več za izbiro izobraževanja v deficitarnih poklicih.  

ŠOS sicer kot dodatne spremembe in dopolnitve ZŠtip-1 predlaga, da se pravico do 

dodatnega leta prejemanja štipendije za eno šolsko ali študijsko leto, če štipendist 

ponavlja letnik zaradi starševstva, razširi na oba starša (prvi odstavek 87. člena 

ZŠtip-1); da se omogoči prejemanje štipendije tudi tujim študentom, ki redno študirajo 

v Sloveniji; da se omogoči štipendistom zaključiti izobraževanje 13 mesecev od 

zaključka zadnjega letnika izobraževanja ter prejetje enkratnega zneska štipendije, 

če štipendist vse obveznosti izobraževalnega programa zaključi pred iztekom 

študijskega leta, v katerem je prejemal štipendijo. 

DOS dodatno pojasnjuje, da glede neutemeljene ureditve, po kateri državna in 

Zoisova štipendija nista združljivi, prejema pogoste pripombe dijakov, saj obstaja 

precejšnje število mladih, ki izpolnjujejo kriterije za hkratno prejemanje obeh štipendij. 

Problematika je prisotna že dlje časa, vsa opozorila DOS pa so bila do zdaj s strani 

odločevalcev v državi preslišana. 

DOS opozarja, da gre po pojasnilih MDDSZ in Sklada za težavo izvedbene in ne 

vsebinske ali finančne narave, zato meni, da bi se jo lahko ustrezno rešilo v 

najkrajšem možnem času, na podlagi zagotovitve ustrezne tehnične podpore. Če 

predložene zakonske določbe dejansko niso uresničljive do šolskega leta 2023/24, 

naj se jih uresniči vsaj v naslednjem šolskem letu.  

Glede usklajevanja štipendij z rastjo cen življenjskih potrebščin DOS opozarja, da 

mladi praviloma v večji meri posegajo zgolj po tistem delu potrebščin iz celotnega 

nabora izdelkov, ki služi kot podlaga za oceno dviga življenjskih stroškov, katerega 

cene so se dvignile bolj kot povprečje cen, to so dobrine splošne vsakodnevne 

porabe (npr. cene pekovskih izdelkov so porasle za več kot 20 % v primerjavi z 10,3 

%-no inflacijo 2022). Ne glede na to, da podpira uskladitev štipendij s 1. 3. 2023 za 

10,3 %, DOS meni, da bi morali razmisliti o višjem dvigu zneskov vseh štipendij, 

predvsem v smeri spodbujanja in razvijanja novih talentov, dviga kakovosti nekaterih 

poklicev in izobraževanj, ki ostajajo prezrta. Pri tem izpostavlja predvsem štipendije 

za deficitarne poklice, ki trenutno po višini ne morejo konkurirati kadrovskim 

štipendijam, zato bi dvig njihove višine lahko predstavljal enega od možnih ukrepov 

za spodbuditev mladih za vpis v izobraževalne programe, povezanih z deficitarnimi 

poklici.  

Podporo predlogu zakona izreka tudi Mladinski svet Slovenije, in sicer obema 

podanima predlogoma – za dvig višine deficitarnih štipendij in možnost hkratnega 

prejemanja državne in Zoisove štipendije. Mladinski svet Slovenije je v preteklem 
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mesecu obiskal 10 ministrskih resorjev, med drugim so se o tematiki, ki se jo dotika 

predlog zakona, pogovarjali tudi z ministrom za delo, družino, socialne zadeve in 

enake možnosti, ki je posledice predloga zakona ocenil na 6 milijonov evrov na letni 

ravni. Mladinski svet Slovenije meni, da navedeni znesek predstavlja sprejemljivo 

dodatno obremenitev za državni proračun z vidika njegovega možnega pozitivnega 

učinka – zagotoviti interes mladih za izobraževanje in da po končanem izobraževanju 

ostanejo v Sloveniji in se tu zaposlijo.  

Glede pojasnila MDDSZ, da predlagane rešitve, povezane z državno in Zoisovo 

štipendijo, niso izvedljive zaradi trenutne nezdružljivosti informacijskih sistemov, 

Mladinski svet Slovenije predlaga, da se v aktivnosti za odpravo navedene ovire 

aktivno vključi tudi Ministrstvo za digitalno preobrazbo, tudi z vidika zagotavljanja 

morebitnih (dodatnih) sredstev za izvedbo projekta. Kot DOS tudi Mladinski svet 

Slovenije ocenjuje, da če ne do začetka šolskega oz. študijskega leta 2023/24, bi bil 

lahko projekt uresničljiv vsaj do naslednjega študijskega leta.  

Glede odprtih vprašanj, povezanih s kadrovskimi štipendijami, pa je Mladinski svet 

Slovenije ministru za gospodarstvo, turizem in šport že predlagal, da se ustanovi 

medresorsko delovno skupino, v katero naj se vključi tudi predstavnike združenj 

mladih, ki imajo že izdelane predloge ukrepov, s katerimi bi se lahko doseglo, da bi 

se mladi v večji meri odločali za kandidature za kadrovske štipendije. Mladinski svet 

Slovenije namreč na podlagi analize razlogov, zakaj se mladi ne odločajo za 

kandidature za kadrovske štipendije, ugotavlja, da ne zgolj zato, ker se nekateri ne 

želijo vezati za enega delodajalca za daljše časovno obdobje, ampak predvsem zato, 

ker se jih ne informira pravočasno o njihovem plačilu za delo pri delodajalcu, ki jim je 

izplačeval štipendijo, po zaključenem študiju. Pogosto se zgodi, da po končanem 

študiju, ob zaposlitvi pri delodajalcu, ki jih je štipendiral, prejemajo zgolj minimalno 

plačo ali plačo na le malo višji ravni od navedene. ZŠtip-1 v 77. členu namreč določa, 

kaj je ustrezno delovno mesto za zaposlitev štipendista, ki je prejemal kadrovsko 

štipendijo (delovno mesto naj bi ustrezalo zaključeni ravni izobrazbe in področju 

izobraževanja štipendista), ne opredeljuje pa višine plačila za zaposlitev, ki je 

prepuščena odločitvi delodajalca.  

Državni svet prepoznava štipendije kot enega od pomembnih ukrepov kadrovske 

politike na ravni države in gospodarstva. Ključno vprašanje v tem trenutku je, kako 

ohraniti in v državi obdržati najbolj sposobne in nadarjene kadre, da ne bodo odšli v 

tujino. Medtem ko se na trgu dela odvija bitka za talente, saj je zelo sposobnih kadrov 

na trgu dela omejeno število in se podjetja na trgu dela v zasebnem sektorju aktivno 

ukvarjajo s kadrovsko politiko, slednjo načrtno izvajajo in sprejemajo različne ukrepe, 

kako najbolj talentirane kadre privabiti v svojo sredino, na ravni države takšnega 

pristopa h kadrovski politiki še vedno primanjkuje.  

Državni svet se strinja s predlagateljem, da je ključen problem onemogočenega 

hkratnega prejemanja državne in Zoisove štipendije ta, da se s tem nadarjene dijake 
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in študente, ki so v slabšem socialnem položaju, postavlja pred izbiro – ali sprejeti 

eno ali drugo štipendijo.  

Prejemniki Zoisovih štipendij po oceni Državnega sveta predstavljajo pomembno 

gonilo družbenega razvoja države - že med samim srednješolskim izobraževanjem in 

študijem, predvsem pa po njegovem zaključku in aktivni vključitvi na trg dela. Od 

države pa je odvisno, kako bo ves ta izobrazbeni kapital prepoznala, razvijala ter 

nagrajevala in kako uspešno ga bo kasneje vključila v družbo.  

Glede na to, da so pogoji za ohranjanje pravice do prejemanja Zoisove štipendije 

postavljeni precej visoko, se morajo dijaki in študenti, ki so njeni prejemniki, v prvi 

vrsti posvečati študiju, ne pa skrbeti za svoje preživetje, kar je lahko težava zlasti za 

tiste med njimi, ki so v slabšem socialnem položaju. Namesto da bi se jih v čim večji 

meri spodbujalo k temu, da se lahko v polni meri posvetijo študiju, da ga čim prej in 

čim bolj uspešno zaključijo in nato svoje znanje čim prej implementirajo na trgu dela, 

so prikrajšani do možnosti podpore (v obliki državne štipendije) za lažje življenje. Če 

so primorani iskati druge oblike dohodkov (npr. na podlagi študentskega dela), jih to v 

določeni meri zagotovo odvrača od študija, pogosto pa je to tudi neizvedljivo, če 

želijo ohranjati visok nivo znanja in nadpovprečnih dosežkov, kot se od njih zahteva.  

Država bi po oceni Državnega sveta morala sprejemati ukrepe, s katerimi se ne bi 

zagotavljalo zgolj lažjega dotoka delovne sile iz tujine, ampak skrbelo predvsem za 

potencialno delovno silo v Sloveniji. Mladim bi morali pomagati, da čim prej pridejo do 

poklicev, predvsem tistih, ki so gonilo družbenega razvoja in hkrati skladni s 

potrebami na trgu dela. Omogočiti bi jim bilo treba čim bolj kakovostno izobrazbo in 

poskrbeti, da se bodo lahko čim prej vključili na trg dela in pomagali zmanjševati 

trenuten kadrovski deficit.  

Državni svet v zvezi z navedenim kot pomembno področje izpostavlja deficitarne 

poklice in ocenjuje, da mora biti deficitarna štipendija po višini takšna, da bo dosegla 

svoj namen. V zadnjih letih se je namreč, na podlagi deregulacije poklicev na 

številnih področjih, precej znižalo standarde, kar se že kaže v obliki številnih 

negativnih posledic na trgu dela, med drugim tudi izrazitim pomanjkanjem delovne 

sile na posameznih področjih. Med drugim bi bilo treba mlade kadre nujno pritegniti v 

izobraževanje na področju zdravstva in socialnega varstva, saj se bodo potrebe po 

navedeni oskrbi, predvsem zaradi starajoče se družbe, samo še povečevale.  

Državni svet podpira predlagani dvig višine deficitarne štipendije na 150 evrov in 

pritrjuje ugotovitvam reprezentativnih organizacij mladih, da so bili na določenih 

življenjskih področjih, ki se dotikajo življenjskih potreb mladih, dvigi cen bistveno višji 

od uradne višine inflacije v preteklem letu. Pri tem se sprašuje, ali bo predlagani dvig 

štipendije za deficitarne poklice na 150 evrov zadoščal ali bi morebiti moral biti še 

višji, če se želi doseči zadane cilje. V zvezi s pojasnili Sklada, da se število prejetih 

vlog za deficitarne štipendije povečuje (lani so jih prejeli 1.600, letos že 1.800, kar 

presega možno število podeljenih štipendij), pa komisija ocenjuje, da se bo o uspehu 

na tem področju lahko govorilo šele, ko bo na voljo takšno število in takšna višina 
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deficitarne štipendije, da se bo lahko pokrilo ves možen interes za izobraževanje na 

področjih, povezanih z deficitarnimi poklici, in ga celo preseglo ter s tem spodbujalo 

še ostale mlade, da se odločijo za vključevanje v izobraževanje na navedenih 

področjih.  

Državni svet argument MDDSZ, da se predlaganih rešitev v zvezi s hkratnim 

prejemanjem državne in Zoisove štipendije ne more izvesti zaradi neustrezno 

podprtega informacijskega sistema, ocenjuje kot nesprejemljiv. Glede na vsa 

sredstva, ki so namenjena za digitalizacijo različnih področij v državi, tudi na podlagi 

Načrta za okrevanje in odpornost, poseg v že obstoječi informacijski sistem oziroma 

njegova nadgradnja po oceni Državnega sveta ne bi smela predstavljati večjih težav. 

Državni svet sicer dopušča možnost, da bi poseg v informacijski sistem pomenil 

manjši zamik uveljavitve predlaganih zakonskih določb, ne more pa sprejeti 

argumenta, da zaradi tega predlagane rešitve niso primerne ali izvedljive.   

Državni svet je bil seznanjen, da je bil del razprave na seji pristojne Komisije 

Državnega sveta za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide namenjen tudi 

primerjavi različnih vrst štipendij, predvsem na relaciji kadrovske štipendije - ostale 

štipendije tako z vidika njihove višine, razvojnega potenciala in dejanskega učinka 

štipendiranja ob zaključku izobraževanja in prehodu na trg dela. V zvezi z 

zasledovanjem cilja, da bi perspektivni kader po zaključku študija uspeli v čim večji 

meri zadržati v Sloveniji in na našem trgu delovne sile, so bile izpostavljene že 

utečene prakse iz tujine, kjer je prejemanje štipendije pogojeno z zavezo vračila v 

primeru nedokončanega študija ali zaposlitve za čas prejemanja štipendije, po zgledu 

naših kadrovskih štipendij. Slednje je bilo že večkrat tema razprav, predvsem v 

povezavi s poklici na področju zdravstva.  

Državni svet kot eno izmed odprtih vprašanj predlaganih zakonskih sprememb in 

dopolnitev, ki bi jih bilo dobro razrešiti v nadaljevanju zakonodajnega postopka, 

prepoznava podvajanje določenih dodatkov k posamezni štipendiji v primeru 

omogočanja hkratnega prejemanja tako državne kot Zoisove štipendije (dodatek za 

bivanje, dodatek za uspeh in dodatek za študente s posebnimi potrebami). Kot 

pojasnjuje predlagatelj, je navedeno vprašanje podrobneje proučil že med pripravo 

predloga zakona in prišel do ugotovitve, da se tudi navedene dodatke lahko veže na 

različne namene posamezne štipendije in da zato ni nujno, da bi se morali 

izključevati. Cilj možnosti hkratnega prejemanja državne in Zoisove štipendije je 

namreč spodbuda nadarjenemu dijaku ali študentu, ki je hkrati socialno ogrožen, da 

čim prej zaključi študij in da se mu med študijem pomaga, da dostojno živi. S tega 

vidika podvajanje dodatkov, predvsem dodatka za uspeh, po predlagateljevi oceni 

pomeni zgolj dodatno spodbudo za vložene napore in je s tega vidika utemeljeno. 

Državni svet ocenjuje, da zakonodajni postopek v nadaljevanju omogoča dovolj 

manevrskega prostora za dodatna usklajevanja med predlagateljem, pristojnim 

ministrstvom in ostalimi ključnimi deležniki, saj bi morali ukrepi, ki bodo lahko 

pripomogli k odpravi kadrovskega deficita na posameznih področjih in prispevali k 
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ohranjanju delovne sile na slovenskem trgu dela, predstavljati eno od ključnih prioritet 

tako na državni kot lokalni ravni.  

Državni svet pričakuje, da se bo v nadaljevanju zakonodajnega postopka v čim večji 

meri upoštevalo jasno izražena pričakovanja mladih, ki so jih predstavila njihova 

reprezentativna združenja, in da bo predlog zakona v polnosti lahko zaživel že s 

šolskim oziroma študijskim letom 2023/2024. V nasprotnem primeru je pristojna 

Komisija Državnega sveta za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide že 

napovedala, da bo proučila možnost organizacije poglobljene razprave na temo 

štipendiranja in podpore mladim v obliki posveta ali obravnave izpostavljene 

problematike na eni izmed sej komisije z namenom poiskati možne načine za 

optimizacijo trenutne ureditve.  

* * * 

 Za poročevalca je bil določen državni svetnik Danijel Kastelic. 
 

* * * 
 

Predlog mnenja Državnega sveta je pripravljen na podlagi Poročila Komisije za 
socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide.  


